

# 1

---

## စာလာမုမိအစိုးရအား တညှထောငျခငး ကောကုးတုတငျပသူ။။ရွံကုရှင်မားလုဟိုစိုငးနု မာဇငဒရာနီပမနုမာ)'

---

အံ့စခိပု

ဂိုသေလေးစားရသညှ

အေမာမုဟိုစိုငးနု(အ.စ)၏အဇဒါရီပီလုပုနုကသူမ်းသညှအေမာမု အပေငု  
အခံစမေတာ်ထားပီးမာတမ(ခ)ရငုထုနုကပေသညှ။အေမာမုဟိုစိုငးနု(အ.စ)၏  
ပုပုစကုညှဉှးပနုး၊မတရားအသတျဖတုခံရမး... အတကြွ မ်ကုရညှက်ရပေသညှ။  
အေမာမုဟိုစိုငးနု (အ.စ)၏ ဝမးနညှးပေကကဲမ္းအတကြွ မင်လစုတောမ်း ကို  
မိမိတို၊၏ အခီနမ်း ပစာညှး၊ဉှစဘမ်း ကိုယုခးအံ့ နှငု အသကုမ်း ကိုရငးပီး  
ကာကပြုရပေမညှ။ငုတို၊သိထားရမညှအခံကုရီပါသညှ။

ထိုအခံကုမ္းကိုယုတော့အေမာမုဟိုစိုငးနု(အ.စ)သညှ စစမုနုသညှ  
အစာလာမုမစု အစိုးရ၊ အခီပုအခံအာဏာကို ထူထောငုရနုအတကြွ  
လိုလားခဲပေသညှ။ အေမာမုဟိုစိုငး နု(အ.စ)၏ ပျမငျမတုလုသညှ

ရညှိရပြန်ကုအတကြ ပိတုဆိုမးအဖေကကားအရမ်း ပုဖစပေ့ခဲပေသည။  
ထိုပိတုဆိုမးမားကို ဖယုရွှေပျံခဲပျံဖ ခေမာမဟိုစိုင်းန(အ.စ) ၏  
ပုမငှမတုသညှရညှိရပြန်ကုကိုဆင်ြုခိုင်းမညှဖစပါသည။

အီရန်အစာလာမမစျပညှသူမ သမခေတိုင်းခံ ရှိအေမာမဟိုစိုင်းန(အ.စ)၏  
နောကုလိုကု နောကုသားမးပုဖစသညှ ကဖေြတော့တိုမူရှိအမ်းအခေဖ  
က်ကုသ ရေမဂါလာ၊လာဒုလာဘွံပညှစုံသညှ တရားတော့မွ ခြေပိထားသညှ  
ဝမးနညှပျံခဲအတကြ မဟော့ရမလမ်းတငြ က်းပသညှ မဂ်လစတော့မ်း  
သာစူအာ «ဇ» ရကုရမကု မဟော့ရမ) မ်းအာဂျးရာ မ်းကံဟုလမြှမ်းပျံဖ  
အလာဟုဟို အရွှေငှမတုသခဲ၏ မေတံာဂဂုဏာတော့ဖ ခေမာမဟိုစိုင်းန(အ.စ)  
အခီပုအမ် အာဏာ တညှတံခိုင်းမဲရေအတကြ အခကုအခဲမ်းကို ရှဖ  
ရွှေခိုင်းရန်အတကြ မှဖစမနေ အသကျဖ ဝလုံးသာပျံဖ(ကာယ၊ဉာဏနျဖ  
သကီးစားရပေမည။

ထိုမွသာ တရားမွတပီး ကော်သား ရငသား မခဲြားသညှ ခိုင်းခံ ၊ စမိပု၊ ရပြ  
ရပုကကြ ၊မိသားစု တညှဆောကုခိုင်းမညှဖစပါသည။ ထိုပု ခေမာမဟိုစိုင်းန(အ.စ)  
မိုဟမဆဒ (ဆြွင့် အဲဟုလေ့ဘိုကု (အ.စ) ၏ ရညှရြွန်ကုကို ဆကုလကုပီး  
အကောင့်ထညှဖေ ခိုင်း ထိန်းသိမ်း ခိုင်းမညှ ပုဖစပါသည။ထိုပု အစာလာမ  
ရန်သူမ်း ၏ အံ့ရာယု အသပြုသပြုခွင့် တိုကုခိုကုမီးစုံကိုလညှ ခုခံ ကာကပြု  
ခိုင်းမညှဖစပါသည။

သော့ခဲကုဖုကသညှ စကားလုံးမ်း ။ ။ အေမာမ ဟိုစိုင်းန (အ.စ) ၊  
အစာလာမမစျအစိုးရ၊ကော်သားရငသား  
နိဒါန်း

အစာလာမမိအစိုးရအားတညှထောငှခဲ

အေမာမဟိုစိုင်း(န)(အ.စ)သခင်း၏ကရုဗာကဏ္ဍပုဒ်တဏ္ဍိယဇီဒ (လ.န) ဝှံး  
ငု၏ နောကုလိုကု နောကုပါမ်း ကို တော့လွန်ခဲ့သည့် တော့လွန်ရေးသည့်  
အလဏ္ဍတရာအရေး ဆကီးဆုံး ရညှရပြှ ခ်ကမ်းမ္ တစုရမ္ အစာလာမ္မစု  
အစိုးရအား တညှထောင့်ရန်လညှး ပုဖုဖော့ကာင်းလော့လာ သိရှိ ဝှံးပါသညှ။  
ဤဆောင့်ပါးတဏ္ဍိ အစာလာမ္မစု အစိုးရတညှထောင့်ရန် အရေးဆကီးမ္မ္း  
ပတုသကု မးသညှမ်းကို စီဝှံးထား၍ တဏ္ဍိပပါမညှ။

ယနေ့ အေမာမ္ ခိုမေနီ (ရ.ဟ) ၏ အေမာမ္ ဟိုစိုင်းန (အ.စ) ၏  
ရညှရပြှခ်ကုကို လကုတေ၍ အကောင့်အထညှ ဖော့စပီး အစာလာမ္မစု  
အစိုးရ အား တညှထောင့် ဝှံးခဲ့သညှ အတဏ္ဍိ အီရန် အစာလာမ္မစု ပုညှသူ  
သမဆေတဝှံးငံ သညှ ကမတော အလယုတဏ္ဍိအထူးသုဖု မဏ္ဍိစလငုမ္ ဝှံးငံမ်း  
အဖုကားတဏ္ဍိ ဂုဏ္ဍ သိကရာ ဆကီးမားစဏ္ဍိ၊ အင့်အား ရှိစဏ္ဍိပုဖု ရပုတညှ  
ရှေခင့်ပုဖုပါသညှ။

ဆိုလိုသညှသဘောတရားမ်းကိုနားလညှသဘောပေါကုစေရန်  
ဤနေရာတဏ္ဍိဟရေသု အာယာသဏ္ဍိဟု အလုအဏ္ဍိမာ မကာရေမ္မိရှိရာဇီး  
ဟောဖုကားထားသညှ အေမာမဟိုစိုင်းန (န) (အ.စ) ၏ တော့လွန်ရေး ၏  
ရညှရပြှခ်ကမ်းမ္ အစာလာမ္မစု အစိုးရ တညှထော့ကျခင်း ဆိုသညှ အခန်းက  
ဝှံး ပတုသကုသညှ စကားမ်း ၏ အဓိပလာယု ဝှံး စညှမ်းညှး စညှမ်းကမ္း  
ဆိုငုရမ်းကိုလော့လာသုံးသပမညှဖုပါသညှ။

အစာလာမ္မစုအစိုးရ၏အဘိဓာနအဓိပလာယု  
ဤနေရာ တဏ္ဍိ အစိုးရဆိုသညှ စကားလုံး ၏ အဓိပလာယုကို သိရန်  
လိုအပပါသညှ။ အစိုးရ၏ အဓိပလာယု ကို သိလွင့် အစာလာမ္မစု အစိုးရ ၏  
အဓိပလာယု သညှ လညှး သူအလိုအလော့ကု သိရှိမညှဖုပါသညှ။

အစိုးရဆိုသည့် အဓိပလ္လာယု မှာ အာရဘီ စကားလုံး ဟူကူးမသု حكومت ၏ အဓိပလ္လာယုဖြစ်ပေးပေးရန်အဓိပလ္လာယုမှာအုပ်ချုပ်ရေးဖြစ်ပါသည်။

အစာလာမမှအစိုးရ၏ပညာရပ်ဆိုင်ရာအရအဓိပလ္လာယု အစာလာမမှအစိုးရ၏ပညာရပ်ဆိုင်ရာအဓိပလ္လာယုမှာဦးစွာတစ်ဦးစွာအား အစာလာမတရားတော့နှင့်အညီအုပ်ချုပ်ရေးလုပ်ငန်းကိုခေ့ဆိုပါသည်။<sup>1</sup>

အဓိကမေးခန်း။။ ဤဆောင်းပါး၏အဓိက မေးခန်း။ အစာလာမမှအစိုးရ အာယုဗေဒကောသလတက္ကသိုလ်နှင့်အရေအသွေးဆက်စပ်ပါသည့်အားဖြစ်ပါသည်။

အစာလာမမှ အစိုးရ ဝန်ထမ်းတစ်ဦးကတစ်ဦးကတစ်ဦး ကမ်းတော့မတု ကုရ်အာနုအျမတု

ကမ်းတော့မတု ကုရ်အာနု တင်၍ ဤ ကိစ္စ ဝန်ထမ်းတစ်ဦးကတစ်ဦးကတစ်ဦး အာယုဗေဒတော့ မှား လာရှိပါ သည့် ။ ကမ္ဘာ့ပြု အရှေ့ဖွင့် ဤနေရာ တင်၍ အာယုဗေဒတော့ တစ်ဦး ကို သာ ဖျော့ပပပပတော့မည့်။ ကမ်းတော့မတု ကုရ်အာနု စုရ်ဟုနေစာ အာယုဗေဒ တော့ အမွတ် ၆၄ တင်၍မိန့်တော့ မူထားပါသည်။

﴿وَمَا أَرْسَلْنَا مِنْ رَّسُولٍ إِلَّا لِيُظَاهِرَ بِإِذْنِ اللَّهِ وَ لَوْ أَنَّهُمْ إِذْ ظَلَمُوا أَنْفُسَهُمْ جَاءُوكَ فَاسْتَغْفَرُوا اللَّهَ وَ اسْتَغْفَرَ لَهُمُ الرَّسُولُ لَوَجَدُوا اللَّهَ تَوَّابًا رَحِيمًا﴾

အဓိပလ္လာယုမှာ ငါအရွှေ့မတု အရှေ့ဖွင့် တမန်တော့မတု တစ်ဦးစွာစား စေလေးတော့မူရာသည့်မှာ အလီဟုဟို အရွှေ့၏အမိန့် ဝန်ထမ်း ထို ရှုလုတမန်တော့မတု၏ အမိန့် မှား ကို လိုကုနာ ကံသုံးရန် အတကြာသာ ဖြစ်တော့မူသည်။ ၎င်းသို့ မိမိတို့ အပေဒ်မိမိတို့ အလုမလုပေးပေးနေကု

၁. فرهنگ فارسي معين.

အသင့်တို့ လာရောက် ဖွဲ့ကပါသည်။ ဗပီးနော့ကို ကိုယ့်တိုင်းလည်း မိမိတို့ ကီးလန် ခဲ့သည့် ဂိုနာ အုပ်စုများ အတကြ ၀န့်တောင့်ပန ဖွဲ့ကပါသည်။ ဗပီးနော့ကို တမန့်တော့မတုသည့် လည်း ငှတို့ အတကြ ၀န့်တောင့်ပန ပေးပါသည်။ ထိုအခါ အလိာဟုဟို အရွှေ့မတု သခင့်သည့် အလန်တရာ ၀န့်တောင့်ပန ပါခင့် (ခ) သောင့်ဗဟု ပျီခင့်ကို လကုခံတော့မူသည့် အရွှေ့ ဝင့် အလန်တရာသနား ဖွဲ့ကင့်နာတော့မူသည့် အရွှေ့အုပ်စုတေပြေမည့်။<sup>၁</sup>

အထကုတော့ပပါ အာယသသ တော့ကို လေ့လာ သုံးသပျခင့် ပုဖင့် ဝိရသည့် အခ့်ကုမှာ အလိာဟုဟို အရွှေ့မတု ၏ အမိန့် ဝင့် ထိုအလိာဟု အရွှေ့မတု ၏ ရစုလမ်း ၏ အမိန့်ကို နော့ကိုလိုကုနော့ကုသား မ်း မွ လိုကုနာကင့်သုံးရန့် တမန့်တော့မ်း ကို စေလေးတျခင့် ပုဖတပါသည်။ အလိာဟု အမိန့် ဝင့် ရစုလု (ဆြ ၏အမိန့်တော့ ကို အမ်းစု လကုနာ ကင့်သုံးရန့် အတကြ အခီပုအျခာ အဏာ မရွှိမျဖတလိုအပပါသည်။ ထိုမွ သာ လကုတေပြအကောင့်အထည့် တော့ခင့်မည့် ပုဖတပါသည်။ ဤသို့ ပုဖရန့် အတကြ အစာလာမုမစ အစိုး တည့်ထောင့် ရန့် အရေးခကီးဖေ့ကောင့် သိရွှိ ဝင့်မည့် ပုဖတပါသည်။

အစာလာမုသာသနာဝင့်အစိုးရတည့်ထောင့်မးအတကြအရေးပါ မး

အလိာဟုဟိုအရွှေ့မတုသခင့် ၏ တမန့်တော့မတုမ်း (အ.စ) အားလုံးသည့် ရည့်ရပြွခ့်ကုမ်း ရှိပေသည့်။ ထိုရည့်ရပြွခ့်ကုမ်းကို လကုတေပြကင့်သုံးရန့်အတကြ တာဝန၊ ဝတီရားရှိပေသည့်။ ဤလုပုရပုအတကြ လကုတေပြကာယကံဓုမာကု အခီပု၊ အခါအာဏာပိုင်ကို

၁. سورة نساء ، آية ၆၃ .

မတည့်ထောင့်မျှခင်း မျှဖစိုင်းခင်း။အကယုရှုဖစုမည့်ဆိုလွင့်  
လည့်အတိုင်းအတာတစုအထိသာ ဆောင့်ကြိုင်းပေမည့်။

သာဓကအားပျှဖင့် က်မိုးတော့မတုကုရအာနုတငြ  
အလိာဟုဟိုအရွှေ့မတု၏ တမနုတော့မ်း ရည့်ရပြွန်ကု မ်းကို  
ဖေရှုပထားပါသည့်။ထိုရည့်ရပြွန်ကုမ်းမှာ သအုလီးမှ(ပို၊ ခ်မး)၊ သရုဘီယသု  
(သန့်သင့်မး)၊

မတရားမး၊ညှဉ်းပန်း၊ရကုစကုမးကိုတော့လွန်ရနု၊လူမးရေးရာကော်သား၊  
ရင့်သားမခဲခြားမး၊ လူသားမ်းအား ကော်းကဖေရှုအျဖစုမှ  
လပြွရုမာကုရနုဆောင့်ကြေ ပေးမး၊အိုးပုစကု၊ အညှဉ်းပန်း၊  
အိုးငှက်ငှ်ရသူမ်းကို ငုတို၊ ၏ရပိုငှခငြ်းပုနုလည့်  
ရယူပေးရနု၊စိတုဓာတုမ်းကို ပဲပငှ၊ သန့်သင့်ပေးချခင်း ဝှင့်  
ကောင့်ပျမတု၊မတုသည့် စာရိတိတော့မ်းကို ပီးထောင့်ပေးရနုတို၊ ပျဖစုပါ  
သည့်။

ဤရည့်ရပြွန်ကုမ်း အား အစာလာမှမီအခီပု၊အခါအာဏာရွှငှအစိုးရ  
မတည့် ထောင့်မျှခင်း က်ယုက်ယုပနု၊ပနု၊တိုးတကုစည့်ပငှစဉ်  
ဆောင့်ကြိုင်းမည့် မဟုတု ခင်း။

အဖေ့ကာင်းမှာ-ကဖေရှုတော့တို၊ အရှေ့ဖင့် တိုငှပည့်တုပည့်တငြ  
ဘဝတည့် ဆောကုမည့်၊သို၊သော အုပခီပုမးအာဏာသည့်  
ကဖေရှုတို၊ (မပြွစလင့်မ်း)လကု တော့တငြလည့် မရွှခင်း။ထိုအခီနုအခါတငြ  
ကဖေရှုတို၊ အရှေ့ဖင့် ပညာပေးနည့်းစနုစု မ်းဝှင့် သန့်သင့်ပဲပငှမးမ်းကို  
အစာလာမှသာသနာတော့အရ တည့်ဆောကုလိုသည့်  
ဆးဂ၊အာသီသရွှမည့်ဆိုလွင့် တငှပည့်၊က်ပျပည့်၊ဖစိုင်းလိမှမည့် မဟုတုခင်း။

အကယုရှုပျမငှသံဖှကားအစီအစဉ်းဝှင့်

ပို့ပို့တိုက်ကမ်း၊ကဏ္ဍတော်တို့လက ထဲတငြိ မရွိမည့်၊  
ဗလီဝတုကော်ငုံးတော်မား၊အေမာမှဘာရမ်းတငြိ မီးဆကသစုလူ  
ငယု၊လူရပြုမ်းကို ပညာပေးရန်၊ပဲပငှ၊သန့်သငှရန်  
မငှဘဲရုတစုတညးကိုသာလှင့် အသုံးပီမည့်ဆိုရငှ လုံလောကုဖူလုံ လိမ့်  
မဟုတုခေ။

အခီဂရုဟဘုကပေသည့်။ယခုခေတုအခီနု၊အခါတငြိလညး  
အစာလာမုမို့ငှထူ ထောငှစပီးပီ ပုဖစသောလညးပဲ မကောငှမးမ်း  
မနညးသငြိခေ။သို့၊သောလညးပဲ ငှ တို့၊အရှေ့ဖငှ အခ်က တစခ်ကကို  
မေ့နေလေသည့်။အကယု၍အစာလာမုမိတော့လွန် ရေး  
မပေငှပေါကုခဲမည့်ဆိုလှင့် အစာလာမုမိအခီပု၊အခ်အာဏာရွှငှအစိုးရကို မ  
တည့်ထောငှခဲမည့်ဆိုလှင့် ဘျဖစသားငြိခဲမည့်နညး အကယု၍  
ဒုစဂြိကမ်း၊မကောငှ မးမ်းကို ပီလုပုသည့် မကောငှသည့်အစိုးရ၊  
ပဲဟုလစီအစိုးရ၊ ရွားအစိုးရ(အစာလာမု  
အမည့်ခံအစိုးရ)ထိုအတိုငှးရွှိနေမည့်ဆိုပါက အိမုတိုငှး၊အိမုတိုငှး(မကောငှမး၊  
ဒုစဂြိကု ညစညမးမးမ်း၊ စာရိတံပ်ကျဟးမးမ်းကို အမ်းအျဟးငှ  
ပြညးကုနေသည့်) စ လောငှး လိုငှးမ်း နေရာယူထားစပီး  
ပြုဖစနေခဲပေမည့်။မကောငှသည့်ဆိုဒမ်း၊အား လုံးလကထဲတငြိ  
(လငြိလပုစဂြိ)ရွှိနေပေမည့်။မိုဘိုငှးမ်း၊sms မ်း၊ဗလူးတို့၊စုမ်းပုဖငှ  
ပြန့်၊စုံ၊နေသည့်။ မကောငှမး၊ဒုစဂြိကု မ်းကို ထိန်းသိမုခိုငှမည့်  
မဟုတုခေ။ဂြုပျမငှသံ ဗုကားအစီအစဉ်မ်း၊အားလုံးငှ အျခားသတငှး  
ဌာနမ်းတငြိလညး မကောငှမးမ်း၊ဒုစ ဂြိကုမ်း၊ညစညမးမးမ်းကို  
ထုတုလးငှနေမည့်ပြုဖစပေသည့်။

အတိုခီပု၊အွစခီပုရေးသားရမည့်ဆိုလှင့်

မကောင်းမိန်း၊ ဒုစိုက်မိန်း၊ ညှဉ်းမိန်း၊ လေးဖက်၊ လေးတန့်ကို  
လေးမိုးမိုးနေမည့်ဖစုပီး ဒီး(န)သာသနာဆိုသည့် သတင်းပင်ရှိမည့် မဟုတ်ဘဲ။

မွတ်ခ်က။ ပညာထောင့်စုအစာလာမိမိ အီရန်နိုင့်ငံတင်္ဂြ  
စလောင့်လိုင်းမားတပုခင်္ဂြ လင်္ဂြလပုစင်္ဂြ မကောင်း သည့်  
ဆိုဒ်မားဟုကညှဉ်းခင်္ဂြ စသည့်တိုက်ကို လုပုခင်္ဂြမရှိဘဲ။ တေဂြ ရှိခဲ့လင့်  
တရားဝင် အရေးယူ ဆောင့်ရင်္ဂြမားကို သကုဆိုရာမှ ဦးဆောင့်ဖပီး၊ ဆောင့်  
ရင်္ဂြနေပါသည့်။

အထက်ဖေငြပပါ ရေးသားမားအတင်္ဂြ သကုသေအထောင့်အထားပုဖင့်  
ရေး သားသီကိုးရ

မည့်ဆိုလင့်... အစာလာမုတောင့်လွန်ရေး(အီရန်နိုင့်ငံတင်္ဂြ)မအောင့်မု  
မည့်အလင့်အနီအခါတင်္ဂြ မကောင်းမိန်း၊ ဒုစိုက်မိန်း၊ ညှဉ်းမိန်းမား  
အားလုံး၏ အဖေကောင်းခမ်းသည့် ယေဘုယ့်အားပုဖင့် ပညာသူလူထု၏  
လကုဝယုတင်္ဂြမရှိဘဲ။

သိုက်သောလည့် မည့်မိမိအထိ ညှဉ်းမိန်းနေသည့်ကို ဆိုရမည့်ဆိုလင့်  
နေရာ အားလုံးကို လေးမိုးမိုး၊ ခီပုကိုင့်  
ထားခဲ့လေသည့်။ လကုရှိအရေအနေခေတုအရ မကောင်းမိန်း၏  
အဖေကောင်းခမ်း (စလောင့်၊ ဆိုဒ်စသည့်) သာ(ထိုအနီက)ရှိခဲ့မည့် ဆိုလင့်  
မည့်သည့်အရေအနေသိုက် ရောကုသားခဲ့မည့်နည်း?

အကယုဂြကဖေတောင့်တိုက် အနေဖင့် လူမားရေးဆိုရာ၊ အမားခွင့်ဆိုသည့်  
တရား မွတ်မား၊ ကော်သား၊ ရင့်သားမခဲခြားမားကို လကုတေဂြက်က်  
အကောင့်အထည့်ဖေငုလို လင့် အစာလာမိမိ အခီပု အခါ၊ အာဏာအစိုးရ  
မထူထောင့်ပဲ မည့်ကဲ့သိုက်ပုဖစုပီးလိမ့် မည့်နည်း?

မကုစုဂ်စုဒ်မား၊ အေမာမုဘာရမ်းအတင်္ဂြ



သန့်သင့်ဆုံးမမေးမားဆုံးမတရား တော့မားပျံဖင့် သာလွင့်  
လူမေးရေးဆိုငရာအမ်းဖွင့်ဆိုငသည့် တရားမွဲတမးကော်သား၊ ရငသား  
မခဲခြားမးကိုပုပဌာနိုငမည့်ပုဖစပါသလား?

ဥပဒေကို ပုပဌာနိုငရန့်  
စမ္ဗြးအားလူထုအားမကောငးမးဒုစဂိုကုမ်းညစညမး မးမားမွဲ  
ထိန်းခီပိုငသည့် အဖေကောငးခမ်းတနဆာကိရိယာမ်း(ရဲစခန်းရဲစသည့်  
ပုဖင)ပုပစမး၊ ဒုစဂိုကုက်း လနြထား သည့်  
ရာဝေငသားကောငးမးစီးဟြးရေးအျမတုသကီး စာပီပီသည့်  
ခေါငးပျံဖတုသမားမားကို အျပစပေးစီရငျခငးမွဲအပအဖွံပစကုအိုင  
ကံငအညဉ္ဇးပန်းသတျဖတုခံရသူမ်း၏ ရပိုငခငြကို  
ဇြေလမမ်းဖွံပစကုညဉ္ဇးပန်း၊ အိုငကံငသတျဖတုသူမ်း)ထံမွဲ  
ပုပနုလည့်ရယျခငးတိုကုပီပီလုပိုငပါလား?

ဤအတကြဖေကောင သာသနာဖွင့် ဝိုငငရေးသည့်  
သီးသန့်ပုဖစပါသည့်။ဇုကဉ် ဖေကော  
ခံယူနေသူမ်းသည့်(စစမွဲနုမွဲနုကနုသည့်ဝိုငငရေးအဓိပတိယုဆိုလျှခငးကို  
မသိနားမလည့် ခဲသူမ်း သာသနာ၏အစီအစဉ်မ်း၊မသိနားမလည့်ခဲသူမ်း  
ပုဖစပေ သည့်။

ဟုတုပါသည့်။မွဲနုလွပေသည့်။သာသနာတော့၏ ရည့်ရပြှခံကုမ်းမွဲ  
တစုခု ပုဖစသည့် ပုဂါလိက ကိစာ၊သာဓကအာပျဖင့် နမာဇ္ဇေင  
ဂြိဇာစသည့်ပုဖ(အစာလာမ)အစိုး ရမတည့်ထောငပဲ ပုပီပီပေသည့်။  
(သိုကုသောဤလုပဆောငးမးမားသည့်လည့်း စည့်ပင  
စြအစိုးရမတည့်ထောငပဲ စီစဉ်ဆောငးရြှိုငရန့်ပုဖစိုငခေ။)

သိုပုဖစပါ၍ ကဖေတော့တိုကုအနျေဖင့် အစာလာမသာသနာသည့်

လူမားရေးရာဆိုငှ ရာဥပဒေသမ်း အဓမ္မကုအမ်းကို ပုဏ္ဏားထားသည့် သာသနာ့ဖုစုဗေကကားကို နားလည့်ထားပါသည့်။

ဤဥပဒေသမ်းကို

လကတေၤအကောငှအထည့်ဖေငှဆောငှငှရန့အတကြ ဘာသာ ရေးဆိုငှရာအစိုးရအား တည့်ထောငှရန့ အရေးသကီးလိုအပုပါသည့်။

ဤအတကြဗေကကား မဟာတမန့တေ့မတုသကီး(ဆဥည ဗဒီနာရေးစမီၤတေ့ သိုၤ ဟော်ရသ့ ထကြတေ့မူ သည့်အနီန့ပီးနောက အစာလာမုရန့သူမ်း၏ မကောငှမး အံ့ရာယုမ အေးစငိမးခဲလေသည့်။ထိုနောက ပထမဦးစဉ်မိမိ၏ရည့်ရည့်ကမ်း (အစာလာမုရည့်ရည့်ကမ်း)ကို လကတေၤအကောငှအထည့် ဖေငှဆောငှငှရန့အ တကြ အစာလာမုမိအစိုးရအခီပအခါအာဏာကို ထူထောငှတေ့မူ ခဲလေသည့်။

အစာလာမု၏အုတုမစမ်း

အေမာမုမိဟမဒေဘာကေရ(အ.စ)သည့် ထငှပေငှကော်ဗုကားလွသည့် ဟဒီးစု တေ့တစုခုလာရီပေသည့်။မိန့ၤတေ့မူသည့်။

فَقُلْتُ وَأَيُّ شَيْءٍ : ﴿بُنِيَ الْإِسْلَامُ عَلَى خَمْسَةِ أَشْيَاءَ: عَلَى الصَّلَاةِ وَالزَّكَاةِ وَالْحَجِّ وَالصَّوْمِ وَالْوَلَايَةِ، قَالَ زُرَّارَةُ . أَلْوَلَايَةُ أَفْضَلُ، لِأَنَّهَا مِفْتَاحُهُنَّ، وَ الْوَالِي هُوَ الدَّلِيلُ عَلَيْهِنَّ ﴾ مِنْ ذَلِكَ أَفْضَلُ؟ فَقَالَ .

အဓိပလါယု။။အစာလာမုသာသနာ၏

အဓမ္မခံအုတုမစု(၅)ခုရီပါသည့်။နမာဇ၊ကေးသု၊ ဟဂုံဂြိဇွေငှ ဝေလာယသုတိုၤဖုစုပါသည့်။ ဇိုရာရဟုအနျေဖငှ မေးမနးလေ၏။မည့် သည့်အဓမ္မခံအုတုမစုသည့် ဤအဓမ္မခံအုတုမစုမ်းအနက အရေးအသကီးဆုံးပုဖုစုပါ သနညး? အေမာမု(အ.စ) အဓမ္မပေးမိန့ၤတေ့မူ လေ၏။ဝေလာယသုဖုစုပေသည့်။အ ဗေကကားမှာ က်န့အရာအုတုမစုမ်း

၏(အောငျမငမး) သောခ်ကျဖစပေသည။ထိုပပင  
ဝါလီ(ခ)အုပထိန်းသူ(အစာလာမမိအာဏာရွှင)သည ဤအရေခခံ အုတျမစ  
မ်းကို လကတေြအကောငအထညဖေငဆောငိုငရန  
သကသေ(လမးညးနရွှင)ဖစတော့မူ ပေသည။<sup>1</sup>

ဟကည-ကာဖိက်မးအတဲြ၊အခနးအလအီမာနဝလကူဖရ၊ကၤတော့  
ဒိအာအေမိုလ အစာလာမ

ဝေလာယသု၏ဆိုလိုသညအဓိပလါယုမ္မာအဘယုနညး?

အီပအိုလမာယေရီအာအရှေဖငဝေလာယသုဆိုသညမ္မာအဟလေဘိုက  
(အ.စ)အပေငအခံစ၊မေတံာ်ခံစငးစသကုမတိုိးခငး၊တပြုတျခငးစး  
သဝလ စိုလျပိုခငးကို ဆိုလိုသညဟခံယူထားလေသည။သို၊သော  
ဤဟဒီးစတော့ပါ ဝေလာ ယသု၏ အဓိပလါယုမ္မာ  
အစိုးရ၊အီပအခံအာဏာကို ထူထောငျခငးပပသည။ဆို လိုသညမ္မာ  
မပြုစလငတစယောက နမာဇ၊ကေးသ၊ဟဂ်၊ဂြီဇာအပင အစာလာမမိအ စိုးရ  
အီပအခံအာဏာကိုလညး လကခံ သဘောတူသူဖစရပေမည။မဟာတမန  
တော့မတခသကီးဆငြ ခအအေမေ၊ အေမာမု၊ပါး (အ.စ)တို၊၏  
အီပအခံအာ ဏာင ငတို၊၏(စစမွနသည) ကိုယစားလွယတော့မ်းမ္မ အီပ  
အခံအာဏာကို လညး လကခံ  
သဘောတူသူဖစရပေမည။ဤသဖစီးရူအတကြ သကသေ၊အထောကအထား၊  
အကိုးအကားအျဖစရီဝါယတတော့ကိုယတိုငျဖစပေသည။

အေမာမု(အ.စ)အားမေျမနးခဲလေ၏။အဘယုအတကြဖေကောင အျခား  
အရေခ ခံအုတျမစ အားလုံးထက အရေးသကီးရပါသနညး?

၁. كافي، ج ٢، كتاب الايمان والكفر، باب دعائم الاسلام، ح ٥

အရေဖပေးမိန့်တော့မူသည့်။ဝေ လာယသု အုခားအရေခခံ အုတျမစုမ်း ကို  
လကတေကြအကောင့်အထည့်ဖေငိုင့်ရန့်အတကြအာမချံဖစုပေသည့်။

အကယု၍အစာလာမုမိ အခီပုအခါအာဏာ၊အစိုးရမထူထောင့်ခွဲမည့်ဆို  
လွင့် နမာဇ တည့်ဆောကုမး၊ခမ္ပိးစ၊ဇကားသ၊ဂြိဇွင့် ဟင်တိုကို  
က်ယျပန့်၊စပြစည့် ကားစပြဖင့်  
လညးကောင့်၊ဤအရာမ်း၏ဖလုစဖမ်းတငျပခငြရရွိလိမ့်မည့်မဟုတုခေ။

ဤအတကြဖေကောင့် ယေလာယသုသည့်  
ခံစခင့်တပြုတာမး၊စုသကုမး၊အခံစ မေတံ၊ သဝလုစိုလု အတကြသာလွင့်  
မဟုတုခေ။တစနညးဆိုရလွင့် နဘီတမန့် တော့မ်း (အ.စ)သို၊ ပုစုမဲမာစုမု  
အေမာမုမ်း(အ.စ) တို၊ဘကုမ္ပ တည့်ထောင့်ထား သည့် အစာလာမုမိအစိုးရကို  
လကုခံသဘောတူရမည့်ဖစုပါသည့်။

ထိုအတကြဖေကောင့် တမန့်တော့မ်း(အ.စ)၏ သမိုင့်တလော်ကုလုံး တမန့်  
တော့တိုင့် အင့်အား၊စမ္ပိးအားရသည့်င့် အစိုးရကို  
တည့်ထောင့်ခွဲပေသည့်။ဟဇရတု ဒါဂူးဒ(အ.စ)၊ ဟဇရသု စိုလိုင့်မန့်(အ.စ)၊  
ဟဇရသု မူဆာ(အ.စ)ဖင့်မဟာတမန့်တော့ ပုမတုခါးဆဋြသည့် ပုဂီလုထူး၊  
ပုဂီလျမတုမ်းသည့်အစိုးရကိုထူထောင့်တော့မူခွဲဖကပေသည့်။

အကယု၍ ဟဇရသု  
အီဗရာဟီးမု(အ.စ)ဖင့်ဟဇရတုအီဆာတို၊အရှေဖင့် ဤ ဆကီးမားသည့်  
လုပဆောင့်မး(အစိုးရထူထောင့်ျခင်း)အား အခငြအလမုဖင့် လိုအပုမး မ်း  
မဖူလံခဲသည့်အတကြဖေကောင့်အစိုးရမထူထောင့်ခွဲဖကျခင်းဖစုပေသည့်။

အေမာမုဟိုစိုင့်(န)(အ.စ) သခင့်၏ စစမုန့်သည့် အစာလာမုမု  
အစိုးရအားထူထောင့်ရန့်လိုလားတော့မူခွဲခင်း

အေမာမဟိုစိုင်းန(အ.စသည့် ရွဟီးဒဘဲပြခံယူတော့မူရနအတကြာသာ သီး  
သန့်ကရုဗလာသိုကုမြန်းလာတော့ မမူခဲခဲ။တစုနည်းဆိုရလွင့်  
ရညရပြန်ကတော့မ်းမ တစုချဖစုသည့် အစလာမမိ  
အစိုးရထူထောင့်ိုရနအတကြပါကရုဗလာသိုကုမြန်းလာတော့မူခဲပေသည့်။

နောကဆိုးရွဟီးချဖစုတော့မူမည့်ကိုပ  
သိတော့မူခဲပေသည့်။ဤအဖေကကား အရာနှင့် စပုလ်ဗီး  
အေမာမ(အ.စ)၏ဩဝါဒတော့မတစုကိုလေ့လာဖတုဂ္ဂးဟကည့်ပါမည့်။

الْحُطَامِ، كَانَ مِنَّا تَنَافُسًا فِي سُلْطَانٍ، وَلَا التَّمَسَا مِنْ فَضُولِ اللَّهِ إِنَّكَ تَعْلَمُ إِنَّهُ لَمْ يَكُنْ مَا  
وَيَأْمَنَ الْمُظْلُومُونَ مِنْ عِبَادِكَ، الْأَصْلَاحَ فِي بِلَادِكَ، وَلَكِنْ لِنُرِيَ الْمَعَالِمَ مِنْ دِينِكَ، وَنُظْهِرَ  
. وَأَحْكَامَكَ وَيُعْمَلُ بِفَرَائِضِكَ وَسُتَّتِكَ .

အဓိပလါယ။။အို! အလိာဟဟိုအရွငျမတုသခင...  
အရွငျအရွေဖကဘေတော့မီး၏ တော့လွနုရေးသည့် လူထုအပေင  
အုပီပလိုရ်၊မငးလုပလိုရ်အတကြွငး လောကီ၏ စညးစိမ၊ဂုဏျဒပအတကြ  
မဟုတုဖေကကားကောငးစြ သိတော့မူပါသည့်။တစုနည်းဆို ရလွင့်  
ကဘေတော့မီး၏ ရညရပြန်ကသည့် အစိုးရ အခီပ၊အခါအာဏာဆိုသည့်မှာ  
အရွငျ၏သာသနာတော့တငြ ဆရာသမား၊သငးဟကားပိုခ်ပေးသူင  
လကရုဏာတော့ မ်း ပုညသူလူထုအတကြစိမိုငးသည့်။ထိုပ  
ိုငးခမ်း၊စမိပမ်းတငြ ရဟငးလဲပိုပင ပေးမး ပုပိုငးသည့်  
အရွငျကေးကဘေတော့မီး၏ လုံစခိမး၊စငိမုပပိုဟးရေးကိုစိစညပေိုငး သည့်  
အသငး၏ဥပဒေတော့မ်းငး စြတုတော့မ်း၊ တာဝနဝတံရားမ်း ကို လက  
တေပြအကောငးအထညဖေငးဆောငးပေိုငးသည့်အစိုးရအခီပအခါအာဏာကို

ဆိုလိုတော့မူပါသည်။<sup>1</sup>

ဘုရားက-ဗေဟာရဋ္ဌိအနာဝါလုအတဲပြဝဝ၊စာမ်ကုဋ္ဌာ(၈၀)

အေမာမဟိုစိုင်း(န)အ.စသည် ကူဖာမိဉ္ဇတော့သို၊ မုကုမုနးမညအလုံငှ  
မိမိ ၏အထူးရွယု ကိုယုစားလွယုတော့ ဟရေတုမဏ္ဍိလငှ ဗဒအကီးလုအား  
ကူဖာမိဉ္ဇ တော့သို၊ စေလဏ္ဍိ တော့မူခဲပီး၊ဒအား ပုညသူလူထုထံမွ  
ဗိုငှအတုယုရနုဖစ ဖေကကဒး ကဗန္ဓတော့တို၊ သိပေသည။ ဤဗိုငှအတု  
ယုစေတော့မူသည(စစမွန့သည) အစိုးရထူထောငှမးမွအပ အျားကိစာ  
ပုဖစိုငှပါသလော?

အကယု၍ ကဗန္ဓတော့တို၊အရှေ့ဖှ နေ၊တိုင်းအာဂျးရာ၊ဈမပထဝီတိုင်း  
ကရုဗ လာ ပုဖစဖေကကဒး ခံယုယုဘုကညထားသညဆိုလုံငှ မလဲမြသေပြ  
အေမာမဟိုစိုင်း(န)အ.စ၏ညာသံတော့ဒှအတူကိုယုတော့၏ကနညာသံတော့မား  
ရညရပြုန်က မားကိုလညး သမိုင်းတလွောကလုံးရှိ ဈမပထဝီ တိုင်းတငြ  
ထန္ဓြတောကအောငှဆောငှရဏ္ဍရပေမည။

သစာမဲ့ အီမာနုအားနညးသည ကူဖာမိဉ္ဇသူ၊မိဉ္ဇသားအခီဉ္ဇသည  
အေမာမဟို စိုင်း(န)အ.စ အားမကူညီခဲဘုကခေ။အေမာမဟိုစိုင်း(န) (အ.စ)၏  
မဏ္ဍိမတုလွသည ရညရပြုန်ကတော့အစာလာမဲ့ အစိုးရ ထူထောငှရနုအတကြ  
ထိုသစာမဲ့ အီမာနု အားနညးသည ကူဖာမိဉ္ဇသူ၊မိဉ္ဇသားမား အခီဉ္ဇသည  
ကာယပိုင်းအရပိတုဆို၊မပျီလုပုခဲဘုကပေသည။

သို၊သောယနေ၊ သစာရှိ ခိုငှမာသည အီမာနုရှိ မဏ္ဍိလငှမား  
ရှိနေပါသည်။ထို မဏ္ဍိလငှမားသည အေမာမဟိုစိုင်း(န)အ.စ၏  
လမးစဉ္ဇပေငှတငြမိမိ၏ရှိသမွ်အားလုံးကိုစတေးရနုရှိပေသည။

1 بحار الانوار، ج 10، ص 80.

ဤမိမိလိုလွှဲ အေမာမဟိုစိုင်းန(အ.စ)၏ သြဝါဒတော့မွ ရည့ရြြြ်ကတော့  
မိမိနွှဲ တလောကလုံးတငြဲစစမွနသည့အစာလာမအစိုးရ ထူထောင့်ရနွှဲ  
လောက သကီးကို အေမာမဟိုဒီ(အ.ဂ်)၏ အစိုးရထူထောင့်နွှဲရနွှဲ  
အသငျပျီခင်းစကားမိမိအဘယုပေကကင့်မဆိုရပါသနည့း?

သာသနာနွှဲစစမွနသည့နွှဲငံရေး သီးသန့်စီအတကြ ပုဖစိုင်းပါသလား?  
အကယုရြ်သာသနာသည့ အစိုးရအစီပုအခ်အာဏာမပါဘဲ ထိုအစိုးရသည့ ဧြ  
လင့်မအစိုးရ ပုဖစပေလိမမည့။ အစိုးရအေျေဖင့် သာသနာမရွိဘဲဆိုလွှဲ  
ထိုသာသနာတော့သည့အလြဲတရာရလားဒအကီးနည့းပေလိမမည့။

### အွှဲစစီပုရလာဒ

#### ဂြိသေလေးစားရသည့

အေမာမဟိုစိုင်းန(အ.စ)၏အဇာဒါရီပီလုပုပုကသူမိမိသည့အေမာမ အပေင့်  
အခ်စမေတံာထားစပီးမာတမ(ခ)ရင့်ထုပုကပေသည့။အေမာမဟိုစိုင်းန(အ.စ)၏  
ပိုပုစကုည့းပနး၊မတရားအသတျဖတုခံရမး... အတကြ မိကရည့က်ရပေသည့။  
အေမာမဟိုစိုင်းန (အ.စ)၏ ဝမးနည့းပေကကဲမြဲအတကြ မဂ်လစတော့မိမိ ကို  
မိမိတို၊၏ အခ်နမိမိ ပစာည့း၊ဥစာမိမိ ကိုယုခးခး နွှဲ အသကုမိမိ ကိုရင့်စပီး  
ကာကပြဲရပေမည့။ငတို၊သိထားရမည့အခ်ကရွိပါသည့။

ထိုအခ်ကမ္ဘာကိုယုတော့အေမာမဟိုစိုင်းန(အ.စ)သည့ စစမွနသည့  
အစာလာမမစ အစိုးရ၊ အစီပုအခ်အာဏာကို ထူထောင့်ရနွှဲအတကြ  
လိုလားခဲပေသည့။ အေမာမဟိုစိုင်း န(အ.စ)၏ ပုမငျမတုလွသည့  
ရည့ရြြြ်ကတော့ ပိတုဆို၊မးအပေကကင့်အရား ပုဖစပေင့်ခဲပေသည့။  
ထိုပိတုဆို၊မးမိမိကို ဖယုရွင့်ပုခင့်ဖင့် အေမာမဟိုစိုင်းန(အ.စ) ၏  
ပုမငျမတုသည့ရည့ရြြြ်ကတော့ဆငြဲခွဲခွဲမည့ဖစပါသည့။

အီရန်အစာလာမုမုပညာသူ၊ သမဇတေိုင်းခံ၍ အေမာမုဟိုစိုင်းန(အ.စ)၏ နောက်လိုက် နောက်သားမ်ပုဖစုသည့် ကဗဏ္ဍတောတို၊ ရှိအာမ်းအရှေ့ဖု က်ကုသ ရေမဂါလာ၊ လာဒုလာဘွဲ့ပညာစုံသည့် တရားတော့မွ ခဉ္ဇူပီထားသည့် ဝမ်းနည့်ပုခင်းအတကြ မဟော့ရမုလမ်းတဉ္ဇူ က်င်းပသည့် မဂ်လစုတော့မ်း သာစူအာ «ဇ» ရကုဇုမာကု မဟော့ရမု မ်းအာဂုးရာ မ်းကံဟုလန့်မုမ်းပုဖု အလာဟုဟို အရွဉ္ဇူမတုသခင်း မေတံ၊ ဂဉ္ဇူဏာတော့ဖု အစာလာမုမု အခီပုအခံ အာဏာ တည့်တံခိုင်းမဲရေးအတကြ အခကု၊ အခမ်းကို ဇုဖ ရွှေ့ခိုင်းရန်အတကြ မုဖစုမနေ အသကျဖု ဝိုလုံးသာပုဖု(ကာယ၊ ဉာဏနုဖု သကီးစားရပေမည့်။

ထိုမှသာ တရားမဲ့တပီး ကော်သား ရင်းသား မခဲခြားသည့် ဝိုင်းခံ ၊ စမီ၂၊ ရပြ ရပုကကြ ၊ မိသားစု တည့်ဆော့ကိုင်းမည့်ဖစုပါသည့်။ ထိုပု တမနုတော့မတု မိုဟမဆဒု (ဆဉ္ဇူ အဲဟုလေ့ဘိုကု (အ.စ) ၏ ရည့်ရကြခံကုကို ဆကုလကုပီး အကောင့်ထည့်ဖု ဝိုင်း ထိန်းသိမ်း ဝိုင်းမည့် ပုဖစုပါသည့်။ ထိုပု အစာလာမု ရန်သူမ်း ၏ အံ့ရာယု အသပြုသပြု ဝိုင်း တိုကုခိုကုမီးစုံကိုလည့် ခုခံ ကာကပြု ဝိုင်းမည့်ဖစုပါသည့်။

**ကမ်းကိုးမ်း**

၁. قرآن كريم.  
၂. كلینی، محمد بن یعقوب، الكافی، تهران، دارالكتب الاسلامیه، ۱۳۶۳ ش.  
၃. مكارم شیرازی، اهداف قیام حسینی، انتشارات امام علی بن ابی طالب (ع) ، قم ، ۱۳۹۱ ش.  
၄. معین ، فرهنگ فارسی معین، انتشارات فرهنگ نما ، كتاب آراد ، ۱۳۸۷.  
۵. مجلسی ، محمد باقر ، بحار الانوار، بیروت ، بی نا، مؤسسة الوفاء .